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Кроч на свой родны, 
дзвінскі ўзгорак,

каб глядзець 
у будучую сінь

Чытайце  сайт  
Віцебскага  раёна: 

               vicebskreg.by

Літургія прайшла ў гонар святкавання 
1030-годдзя праваслаўя ў Беларусі. На ёй 
прысутнічаў увесь беларускі епіскапат, 
сябры Сінода РПЦ, прадстаўнікі 
дзяржструктур. На апублікаваных фота 
можна таксама ўбачыць старшыню 
Віцебскага аблвыканкама  Аляксандра 
Субоціна  і дзяржсакратара Саюзнай 
дзяржавы  Дзмітрыя Мезенцава. 
Пасля службы адбыўся Хрэсны Ход ад 
Сафійскага сабора да манастыра.

У сваёй гаміліі патрыярх Кірыл 
адзначыў няпростую гісторыю епархіі і 
Полацкай зямлі.

«Тут праходзілі лініі фронту, і самым 
страшным і цяжкім выпрабаваннем 
стала Вялікая Айчынная вайна. 
Але ж шмат было і іншых нашэсцяў 
іншапляменнікаў! Як памежная частка 
ўсёй гістарычнай Русі, гэтая зямля 
прымала на сябе Многія ўдары. Але, як 
часам кажуць, для таго каб чалавек 
сапраўды загартаваўся, ён павінен 
навучыцца прымаць удары», — пачаў 
свой выступ Кірыл.

Ён звярнуў увагу на тое, што людзі, 
выхаваныя ў цяплічных умовах, не 
маюць належнага вопыту, а таму вельмі 
ўразлівыя.

«А што значыць "выбіты з каляіны"? 
Гэта значыць, што чалавек ужо не можа 
ўносіць рэальны ўклад у жыццё сваёй 
сям'і, грамадства, дзяржавы. І бо ворагі 

знешнія, у тым ліку страшны вораг, 
які ўступіў на віцебскую зямлю падчас 
Вялікай Айчыннай вайны, сапраўды хацелі 
пасеяць у душах страх, замяшанне, 
страту арыенціраў, для таго каб народ 
і зямля зрабіліся лёгкай здабычай. Але мы 
ведаем, што гэтага не здарылася, таму 
што дух нашага народа захоўваўся і ў 
самыя цяжкія моманты гісторыі», — 
лічыць кіраўнік РПЦ МП.

Ён абрынуўся з крытыкай на сучаснае 
грамадства, дзе, на яго думку, асабліва 
ў моладзі няма адказнасці перад 
Богам, таму руйнуюцца шлюбы і няма 
адказнасці перад народам і краінай, а 
гэта вядзе да здрады.

«Вось чаму я настойваю на тым, каб у 
школах выкладаліся асновы праваслаўя, 
гэта абсалютна неабходна. Таму што 
трэба фарміраваць свядомасць дзяцей 
у любові да Бога, да блізкіх, да народу 
свайго», — заявіў кіраўнік РПЦ.

НЧ

Здрада свайму народу — гэта вялікі грэх, таму ў школах трэба 
ўвесці выкладанне асноў праваслаўя. Пра гэта патрыярх 
Кірыл заявіў у пропаведзі пасля літургіі ў Полацкім Спаса-
Еўфрасіннеўскім манастыры ў Полацку.

АСНОВЫ ПРАВАСЛАЎЯ 
Ў ШКОЛАХ?

РЭЛІГІЯ

Три часа длилась «прямая линия» 
руководителя области с  жителями 
региона, за  это время Александр 
Субботин принял 20  звонков, хотя 
вопросов в них прозвучало значительно 
больше.

Вопросы, обращения, жалобы, просьбы 
о помощи поступали из Верхнедвинского, 
Витебского, Докшицкого, Лепельского, 
Оршанского районов, Новополоцка, 
областного центра. А трое обратившихся 
из  Витебска даже живут в  одном доме 
по  улице Академика Павлова: людей 
замучили проблема с  горячей водой 
и  состояние подвала, из  которого 
периодически приходится откачивать 
нечистоты с помощью спецтехники.

С  ремонтом дорог просили помощь 
Александра Субботина жители деревень 
Витебского района, с  благоустройством 
придомовых территорий  — 
новополочане. 

В  своих телефонных звонках 
жители городов, небольших поселков 
и  деревень также поднимали проблему 
бесхозных строений, качества питьевой 
воды, безбарьерной среды, мониторинга 
цен на  товары, просили разрешить 
земельные споры.

Находящимся в студиях руководителям 
районов и  городов председатель 
облисполкома давал поручениям 
разрешить ту  или иную проблему, 
находящиеся в  работе дела просил 
не затягивать по срокам исполнения.

Можно сказать, приятным диссонансом 
в этом потоке прозвучала благодарность 

витебчанина, проживающего в  новом 
микрорайоне Билево, в адрес жилищно-
коммунальных служб, которые 
добросовестно выполняют свои 
обязанности, в  хорошем состоянии 
содержат дворы. Как с улыбкой заметил 
руководитель области, «хоть в  рамочку 
такую благодарность»!

Подводя итог трехчасового 
телефонного разговора с  жителями 
области, Александр Субботин 
отметил, что  такое общение с  людьми 
подсказывает, чему нужно больше 
уделять внимание, где улучшить работу. 
Обратил внимание на то, что некоторые 
жалобы возникают там, где их  и  быть 
не могло, если бы некоторые специалисты 
или руководители относились к  людям 
так, как хотели  бы, чтобы относились 
и к ним — внимательно, по-человечески, 
без формализма.

—  Во  время этой «прямой линии» 
меня посетила мысль, что, возможно, 
в  нашем обществе уже, наверное, пора 
искоренять такие обращения граждан, 
как, например, дорогу подсыпать или 
мусор убрать, — подчеркнул Александр 
Михайлович. —  Подавляющее число 
обращений можно на  месте решать 
и  не  тянуть их  на  уровень области, 
а  то  и  до  Совета Республики или 
Президента. Это неправильно, этого 
не должно быть. К этому надо стремиться, 
и я надеюсь, что мы все-таки переломим 
эту ситуацию.

Наталья ДРОЗДОВА
«Витьбичи»

Председатель Витебского облисполкома Александр Субботин 
провел «прямую линию» с жителями региона.

УЛАДА

РЕМОНТ ДОРОГ ДЛЯ 
ВИТЕБСКОГО РАЙОНА

Как отметил Геннадий Сабынич, 
власть старается делать все, чтобы 
людям было комфортно жить. Это 
главный посыл таких мероприятий и 
вообще всей деятельности районного 
руководства.

Нынешний прием имел свою 
особенность, ведь проводился он 
накануне ежегодного фестиваля 
уличного искусства «Волаты 
Прыдзвіння», посвященного 
жизни и деятельности уроженца 
Витебского района Федора Махнова. 
Фестиваль, как известно, состоится 
18 июня в агрогородке Кировская, и 
проведению этого замечательного 
форума на высоком организационном 
уровне районные исполнительный 
комитет и Совет депутатов придают 
большое значение. У людей должно 
быть действительно праздничное 
настроение.

На приеме присутствовали 
председатель Витебского районного 
Совета депутатов  Виктор 
Дорожкин, руководящие работники 
райисполкома, социальной сферы 
и многих служб, связанных с 

повседневной жизнью граждан. 
Параллельно в ряде населенных 
пунктов района представители органов 
власти вели аналогичные приемы, 
по окончании которых Геннадию 
Геннадьевичу незамедлительно 
доложили, какие вопросы на данный 
момент волнуют жителей района.

Дороги, жилищно-коммунальное 
хозяйство и… здоровый образ 
жизни — главные темы дня. Именно 
с такими вопросами приходили люди 
на приемы. В частности, жительница 
агрогородка Кировская  Вера 
Чубарова  просит оборудовать такую 
тренажерную площадку на открытом 
воздухе, чтобы и молодежь, и люди 
пожилого возраста могли заниматься 
физическими упражнениями круглый 
год и следовало бы высадить деревца в 
районе озера. Вера Чубарова задавала 
также вопросы, касающиеся зарослей 
борщевика возле старой котельной 
(это частная территория, тогда как 
поселок в целом от борщевика очищен) 
и отсутствия асфальта на одной из 
улиц после установки труб. Геннадий 
Сабынич дал поручение сельсовету 

и жилищно-коммунальной службе 
проработать этот вопрос по стоимости 
площадки, ее месторасположению 
и заметил, что оборудовать такую 
площадку можно, однако тренажеры 
не должны простаивать.

Решение проблем, которые 
прозвучали в докладах руководящих 
работников, проводивших приемы 
граждан в других населенных пунктах, 
Геннадий Сабынич брал под личный 
контроль. Например,  отсутствие 
остановки в Малых Лётцах дизель-
поезда, идущего на Витебск. Люди 
спрашивали еще и о том, почему 
посторонним нельзя пользоваться 
пляжем санатория «Лётцы». Виктор 
Дорожкин дал четкое разъяснение. 
Граждане, которые приобрели путевку 
в санаторий, должны иметь хорошие 
условия для отдыха и лечения. Были 
случаи, когда некие пришлые компании 
вели себя на пляже неподобающим 
образом, что создавало дискомфорт 
для отдыхающих в санатории.

Как сообщила заместитель 
председателя Витебского 
райисполкома  Жанна Черкунова, 
проводившая прием в Старом 
Селе, люди просят по возможности 
ускорить строительство станции 

обезжелезивания. А вот ассортиментом 
в местном магазине, качеством дорог и 
медицинского обслуживания жители 
Старого Села довольны.

В деревне Капитаново по чьей-то вине 
разбита улица Березовая. Геннадий 
Сабынич поручил соответствующим 
службам установить с помощью 
Госавтоинспекции, какое предприятие 
несет за это ответственность, и 
привлечь его к восстановлению 
дороги.

Каждое замечание людей — 
определенный посыл для действия 
власти, отметил, подводя итоги, 
Геннадий Геннадьевич. Агрогородок 
Кировская, возведенный, кстати, на 
заболоченной местности, сегодня 
радует глаз своей ухоженностью. Но 
должно быть еще красивее, и в этом 
смысле люди, конечно, правы. Нет 
предела совершенству, согласился 
председатель райисполкома, но и 
со стороны самих жителей должна 
быть помощь. Только совместными 
усилиями власти и населения, убежден 
Геннадий Сабынич, можно делать еще 
краше родную землю и поддерживать 
на ней порядок.

Виталий СЕНЬКОВ
«Витьбичи»

ДОРОГИ, ЖКХ И... ЗДОРОВЫЙ ОБРАЗ ЖИЗНИ
С какими вопросами обращались на прием к председателю 
Витебского райисполкома Геннадию Сабыничу?
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ЗДАРОЎ’Е

ЗДАРЭННЕ

 ВАКАЦЫІ

АРНІТАЛОГІЯ

Пабачылі птушаня — не спяшайцеся забіраць дадому 
і «ратаваць» яго, бо хутчэй за ўсё, гэта злётак.

Пра гэта піша экалагічная 
арганізацыя  Экадом. Або, 
калі па-просту, падлетак 
птушкі, які як раз вучыцца 
лятаць і жыць самастойна 
пад наглядам бацькоў. 
Арнітолагі падкрэсліваюць: 
гэта абсалютна нармальная 
прыродная з'ява.

Як зразумець, што перад 
вамі злётак?

Звычайна такія птушкі 
выглядаюць быццам бы 
«неакуратна»: іх цела часткова 
пакрыта пухам, махавые і 
рулявыя пёры могуць быць 
яшчэ ў трубачках. У вераб'іных 
птушак па краях дзюбы вы 
можаце заўважыць жоўтыя 
валікі - яны існуюць, каб бацькі 
не прамахнуліся і даставілі 
корм  прама ў рот злётка ў 
згодзе з усімі закладзенымі 
эвалюцыяй прынцыпамі.

«Дапамагчы» птушаняці 
або пакінуць на зямлі?

Арнітолагі кожны год 
папярэджваюць людзей па 
ўсім свеце: не забірайце 
дадому злёткаў, вы дакладна 
не паклапоціцеся пра іх лепш 
за бацькоў. А вось рызыка 
загубіць птушаня праз 
няправільны догляд вельмі 
высокая.

Упс... а мы ўжо забралі.
Калі вы ўжо забралі птушаня, 

спецыялісты рэкамендуюць 
як мага хутчэй вярнуць злётка 
на тое ж месца, дзе вы яго 

падабралі.
У выпадку, калі гэтае месца 

небяспечнае (напрыклад, 
побач ажыўленая сцяжына, 
дарога, пляцоўка для выгулу 
сабак ці дзіцячая пляцоўка), 
то лепш акуратна перанесці 
птушаня да кустоў ці да дрэў 
паблізу, падсадзіць на галінку 
ці падкінуць на казырок 
пад'езда ці дах гаража, 
каб па вашым паху яго не 
адшукалі сабакі і каты. Не 
хвалюйцеся, бацькі яго там 
знойдуць - яны пільна, але 
часцяком незаўважна позірку 
двуногіх «выратавальнікаў» 
сочаць за сваімі птушанятамі і 
дакормліваюць іх.

То бок, бацькі працягваюць 
клапаціцца пра птушанят, 
калі яны на зямлі?

Так. І на здзіўленне 
некаторых, самыя заўзятыя 
абаронцы сваіх птушанят - 
шэрыя вароны. Чулі, як у канцы 
траўня і пачатку чэрвеня 
людзі часта скардзяцца, што 
вароны чагосьці раскаркаліся 
ці нават нападаюць на 
мінакоў? Прычына простая: 
так вароны адпужваюць 
людзей ад гнездавых участкаў, 
абараняючы сваіх дзяцей. 
Хутчэй за ўсё, недзе там у 
траве сядзіць іх злётак. Трэба 
проста перачакаць гэты 
перыяд (звычайна 3-4 дні). За 
гэты час птушаня навучыцца 
лётаць, і тады вароны пакінуць 

ваш двор. Больш за тое, можна 
павесіць улётку для іншых 
людзей: «Асцярожна, шэрыя 
вароны абараняюць птушанят, 
абыходзьце пакуль гэтае 
месца».

Баяцца варон, вядома, не 
варта: сур'ёзна яны людзей 
не параняць, хіба што могуць 
падрапаць. Абараніцца ад 
трывожных бацькоў можна 
проста надзеўшы капюшон 
або раскрыўшы над галавою 
парасон. Памятайце пра гэтыя 
меры засцярогі, калі вам трэба 
будзе аднесці злётка вароны 
далей ад дарогі, бліжэй да 
дрэў. Таксама птушак   можна 
адпудзіць крыкам.

А бываюць выпадкі, калі 
птушанятам усё ж патрэбна 
дапамога?

Так, калі гэта птушаня 
голуба або свіргуля (стрижа), 
калі птушаня відавочна 
траўміравана ці яшчэ цалкам 
у пуху, то лепш звярнуцца 
па дапамогу да валанцёраў 
ці ветэрынараў-арнітолагаў. 
Карысную параду ў такіх 
выпадках вам дадуць у 
Telegram-чаце «Ціў-ціў» – там 
стасуюцца бердвотчары, 
аматары назіранняў за 
птушкамі з усёй Беларусі.

Па бясплатную кансультацыю 
таксама можна звярнуцца ў 
інфаслужбу «Зялёны тэлефон» 
па нумары +375 29 1702670, 
у Viber і Telegram па тым жа 
нумары. Смела пішыце туды са 
сваімі пытаннямі.

НЧ

ПТУШАНЯ НА ЗЯМЛІ: 
ШТО РАБІЦЬ?

12  июня в  22-03 спасателям 
поступило сообщение 
о  терпящем бедствие 
человеке на  озере Городно 
возле деревни Сосновка 
Витебского района.

К  месту сообщения были 
незамедлительно направлены 
ближайшие подразделения 
МЧС. По  прибытии к  месту 
вызова на  расстоянии около 
50 метров от берега, держась 
за пристань в воде находился 
человек.

Компания молодых людей, 
которые вместе отдыхали 
на  пляже рассказала, что 
молодой человек доплыл 
до  пристани, а  возвращаться 
самостоятельно назад 
отказывался, утверждая, что 
не  сможет доплыть, после 
чего они вызвали спасателей.

— Прибыв на место мы сразу 
спустили на воду спасательную 
доску, — рассказал начальник 
дежурной смены  Игорь 
Корженевский. 

—  Вместе со  старшим 
пожарным  Вячеславом 
Ермаковичем, пожарным 
Николаем Тимонтеевым 
и пожарным Сергеем 
Павловским  приступили 
к  оказанию помощи парню. 
Подплыв к  нему стало 
понятно, что он  охвачен 
паникой, с  его слов ноги 

в  воде схватывает судорога, 
он  категорически боится 
плыть обратно. Уговорив 
его надеть спасательный 
жилет мы  посадили его 
на  спасательную доску 
и доставили на берег. Здесь уже 
ждала скорая медицинская 
помощь. После осмотра 
специалистами молодой 
человек от  госпитализации 
отказался.

Как выяснилось позже 
спасатели помогли жителю 
областного центра, 2000 года 
рождения.

За  минувшие выходные 
в  стране утонули 13  человек, 
в  числе которых  — один 
ребенок

Долгожданное лето насту-
пило, поэтому купальный 
сезон в  самом разгаре. 
В  эти дни на  берегах 
водоемов не  протолкнуться 
от  желающих отдохнуть 
и  освежиться в  прохладной 
воде. Однако с  увеличением 
числа желающих искупаться 
возрастает число утонувших. 
Цифры неутешительны: 
за  прошедшие выходные 
в  Беларуси утонули 
13  человек, из  которых 
1  ребенок, а  всего за  неделю 
на  водоемах погибли 
29 человек.

МЧС

На озере Городно в Витебском районе работники 
МЧС спасли 22-летнего парня.

ТРАГЕДИИ 
НЕ СЛУЧИЛОСЬ

Але ці варта гэтаму верыць?
Перш за ўсё, навукоўцы 

падкрэсліваюць: сама ідэя 
пра тое, што піццё вялікай 
колькасці вады зробіць вас 
здаравейшым, няправільная. 
Не варта верыць і таму, 
што большасць людзей 
цяпер пастаянна 
абязводжаныя, піша The New 
York Times.

З пункту гледжання 
медыцыны, найбольш важны 
паказчык увільгатнення 
арганізма — баланс у ім 
паміж колькасцю вады і 
колькасцю электралітаў 
накшталт натрыю. Каб 
падтрымліваць гэты баланс 
на належным узроўні, вам 
зусім не трэба выпіваць ваду 
шклянкамі.

Вядомая тэорыя пра 
абавязковыя восем шклянак 
вады штодзень — гэта 
таксама міф. На тое, колькі 
вадкасці нам трэба, уплывае 
шмат фактараў: памер цела, 
тэмпература навакольнага 
паветра, тое, ці пацееце вы і 
наколькі вам цяжка дыхаць.

Патрэба ў вадзе таксама 
залежыць ад стану вашага 
здароўя. Напрыклад, 
пры камянях у нырках не 

рэкамендуюць піць ваду 
бескантрольна. Але добрым 
рашэннем піць больш можа 
быць, калі ў вас тэмпература, 
рвота ці дыярэя.

Для маладых і здаровых 
людзей лепш за ўсё будзе 
проста піць ваду, калі яны 
адчуваюць смагу. У тых, 
хто старэйшы за 70-80 
гадоў, пачуццё смагі можа 
пагаршацца, таму ім можа 
быць карысным піць ваду 
дадаткова.

Каб у арганізме было 
дастаткова вады, зусім не 
абавязкова піць менавіта 
яе. Чыстая вада — больш 
карысны выбар для здароўя, 
чым салодкія газаваныя 
напоі ці сокі з садавіны, але 
і яны могуць выратаваць ад 
абязводжвання. Шмат хто 
лічыць, што напоі з кавай 
і алкаголем выводзяць 
вадкасць з арганізма, але 
калі гэта і так, то эфект 
нязначны.

Нарэшце, ваду можна 
атрымаць і з ежы. Садавіна, 
гародніна, супы і соусы — 
усё гэта спрыяе таму, каб у 
арганізм трапляла больш 
вадкасці.

А.Адамаў

Калі вы цікавіцеся здаровым ладам жыцця, вы, 
напэўна, чулі пра неабходнасць піць шмат вады 
(да 2 літраў штодзень!). Кажуць, што гэта зробіць 
вас больш энергічным, палепшыць памяць, 
фізічнае і ментальнае здароўе.

КОЛЬКІ ЧАЛАВЕКУ 
ТРЭБА ВАДЫ

Вопросы организации 
оздоровления, занятости 
и  досуга детей и  подростков 
в  летний период 2022 года 
обсудили на  очередном 
оперативном совещании 
в  райисполкоме с  участием 
председателя Геннадия Сабы-
нича.

В летний период занятость 
несовершеннолетних плани-
руется организовать по 
нескольким направлениям, 
среди которых работа 
оздоровительных лагерей 
(дневных, 9-дневного 
круглосуточного, заго-
родных); временная трудовая 
занятость детей и подростков 
в школьных ремонтных 
бригадах; вовлечение 
педагогами дополнительного 
образования Центра детей 
и молодежи подростков в 
работу кружков, секций, 
спортивных и игровых 
площадок.

Как отметила замес-
титель председателя 
райисполкома  Жанна 
Черкунова, приори-
тетной формой время-
препровождения являются 
школьные и загородные 
лагеря. В течение летних 
каникул на базе учреждений 
образования района 
будет организовано 17 
профильных лагерей 

дневного пребывания, в 
которых отдохнут 365 детей. 
На базе Новкинской средней 
школы впервые начнет 
свою работу тематическая 
смена для участников 
военно-патриотического 
клуба «Волат» совместно 
со 103-й отдельной 
гвардейской воздушно-
десантной бригадой. Также 
будет функционировать 
лагерь труда и отдыха 
на базе Бабиничской 
средней школы для 20-ти 
учащихся, ребят примет 
на работу Лужеснянская 
сортоиспытательная станция. 
Профильный бесплатный 
девятидневный лагерь 
круглосуточного пребывания 
для трудных подростков 
будет работать на базе 
детского социального приюта 
Социально-педагогического 
центра района.

В загородных оздоро-
вительных лагерях кругло-
суточного пребывания «Луч», 
«Спартаковец» в летний 
период будет организовано 
7 профильных смен для 
775 детей от 6 до 17 лет. Что 
касается стоимости путевок, 
то в «Спартаковце» она 
составит 430 рублей, в том 
числе доплата родителей 
— 201 рубль (для детей 6-10 
лет), в «Луче» для детей такого 

же возраста — 530 рублей, 
родителям придется оплатить 
лишь 301 рубль. Для детей-
сирот и детей, оставшихся без 
попечения родителей, детей 
из опекунских, приемных 
семей и детских домов 
семейного типа, проходящих 
оздоровление первый 
раз в календарном году, 
определена 100% доплата 
до полной стоимости, и 
30% от полной стоимости 
путевки для детей указанной 
категории, проходящих 
оздоровление в этих лагерях 
во второй и более раз.

Сейчас в оздоровительных 
лагерях для подготовки к 
летнему сезону завершаются 
хозяйственные и ремонтные 
работы. Так, в «Луче» 
отремонтирована кровля в 
1 и 2 корпусах, устранены 
затеки на стенах после 
течи, до начала смены 
будут установлены дверные 
полотна. Косметические 
работы проведены и в 
«Спартаковце».

Чтобы ребята не 
скучали, педагоги запла-
нировали множество 
соревнований, праздников, 
конкурсов, фестивалей и 
развлекательно-познава-
тельных программ. В 
общем,  хороший отдых для 
ребят обеспечен, дело только 
за хорошей погодой.

А. СЕРГЕЕВА
"Жыццё Прыдзвіння"

ДВА ЛАГЕРЯ НА РАЙОН
Два загородных лагеря будут работать летом 
на территории Витебского района.
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БЕЛАРУСЬ - ЕЎРОПА

АДУКАЦЫЯ МАСКОВІІ

Еўрапейская цывілізацыя ў класічным яе выглядзе 
ўпершыню з’явілася ў Маскоўскай дзяржаве ў 
вобразе заходнерускага манаха, які вучыўся ў 
езуіцкім калегіуме. Сёння шырокая расійская 
грамадскасць не гатовая прызнаць, што ў XVII 
стагоддзі Украіна і Беларусь стаялі ў культурных 
адносінах значна вышэй за Маскоўскае царства. 
Якім чынам гэта адбылося і пры чым тут царкоўны 
раскол, раскажам у гэтым артыкуле.

У сучаснай расійскай гіста-
рыяграфіі агульнапрынятай 
ідэяй лічыцца канцэпцыя 
«прарубання акна ў Еўропу» 
царом Пятром І. Але задоўга 
да Пятра адукаваныя колы 
Масковіі ўжо былі знаёмыя з 
каталіцкай Заходняй Еўропай 
праз пасярэдніцтва Рэчы 
Паспалітай, а калі казаць больш 
дакладна, Украіны і Беларусі.

Вось што аб гэтым пісаў 
слынны расійскі гісторык 
ХІХ ст. Васіль Ключэўскі: 
«Западноевропейская цивили-
зация в XVII в. приходила в 
Москву прежде всего в польс-
кой обработке, в шляхетской 
одежде. Впрочем, сначала даже 
не чистый поляк приносил 
её к нам. ...Западнорусский 
православный монах, выу-

ченный в школе латинской 
или в русской, устроенной 
по ее образцу, и был первым 
проводником западной науки, 
призванным в Москву».

На канец XVI — сярэдзіну 
XVII ст. Масква — дальняя 
перыферыя Еўропы. Ці не 
Еўропы нават. Часам на картах 
таго часу еўрапейска-азіяцкую 
мяжу праводзілі акурат па 
ўсходняй мяжы Вялікага Княства 
Літоўскага. У той час, калі Мікола 
Гусоўскі пісаў на лаціне сваю 
«Песню пра зубра», а доктар 
медыцынскіх навук і выпускнік 
Падуанскага ўніверсітэта, 
палачанін Францыск Скарына 
друкаваў у Празе «Псалтыр», 
Маскоўская дзяржава толькі 
яшчэ пачынала адыходзіць ад 
ардынскай спадчыны.

Першыя праваслаўныя і 
свецкія школы ва ўсходне-
славянскім свеце ўзнікаюць у 
канцы XVI стагоддзя таксама 
на тэрыторыі Рэчы Паспалітай, 
прычым ствараюцца яны на 
ўзор польскіх каталіцкіх школ і 
перш за ўсё — езуіцкіх калегій.

Першым усходнеславянскім 
універсітэтам стала заснаваная 
ў 1576 годзе Канстанцінам 
Астрожскім на тэрыторыі цяпе-
рашняй Украіны Астрожская 
акадэмія. Яе фундатар быў 
сынам таго самага Канстанціна 
Іванавіча Астрожскага, ваяводы 
Кіеўскага, які перамог маскавітаў 
у знакамітай бітве пад Воршай. 
Касцяк выкладчыцкага складу 
новага ўніверсітэта склалі 
былыя прафесары Кракаўскага 
ўніверсітэта.

Амаль у той жа час у Вільні 
Вялікім князям Стэфанам 
Баторыем быў падпісаны пры-
вілей аб адкрыцці ў сталіцы 
ВКЛ яшчэ адной вышэйшай 
навучальнай установы — 
Віленскай акадэміі.

Праз некалькі год у Полацку 
з’яўляецца Полацкі іезуіцкі 
калегіум ужо як сярэдняя 
навучальная ўстанова. Усё 
гэта сведчыць аб існаванні 
на тэрыторыі Вялікага 
княства агульнадзяржаўнай 
навучальнай палітыкі.

На той момант у Маскоўскай 
дзяржаве, фармальна правас-
лаўнай краіне, не было ніводнай 
праваслаўнай навучальнай 
установы, не кажучы ўжо пра 
свецкія.

Культурная каланізацыя 
Масковіі з захаду

Не дзіўна, што суіснаванне 
Маскоўскага царства побач з 
невымерна больш адукаванай 
Заходняй Руссю прывяло, 
у рэшце рэшт, да калапсу 
старамаскоўскай традыцыі і 
культурнай каланізацыі Маско-
віі з захаду. Гэты працэс пачаўся 
яшчэ ў першай палове XVII ст.

У 1649 годзе Аляксей Міхай-
лавіч запрашае ў Маскву 
для «выпраўлення» Бібліі, 

гэта значыць для перакладу 
з грэчаскага і наступнага 
выдання, шэраг выкладчыкаў 
з Кіева-Магілянскай акадэміі, 
заснаванай у 1632 годзе выдат-
ным украінскім рэлігійным 
дзеячам, мітрапалітам Пятром 
Магілам.

У тым жа 1649 годзе акольнічы 
маскоўскага цара Фёдар 
Міхайлавіч Рцішчаў перавёз у 
Андрэеўскі манастыр у Маскве 
каля трыццаці манахаў з Кіева-
Пячэрскай лаўры і іншых 
заходнерускіх манастыроў 
і арганізаваў там школу для 
перакладу замежных кніг, а 
таксама навучання мясцовых 
манахаў старажытным мовам. 
Ужо да сярэдзіны стагоддзя 
маскоўскія і нават правінцыйныя 
манастыры аказаліся 
перапоўненыя выхадцамі з 
Украіны і Беларусі.

Але ўсё гэта было нішто ў 
параўнанні з тым культурным 
«нашэсцем», якое пачалося 
пасля Трынаццацігадовай 
вайны 1654–1667 гг.. Далучэнне 
да Маскоўскага царства 
Левабярэжнай Украіны з Кіевам і 
масавы ўгон у палон адукаваных 
беларусаў прывялі да таго, што 
ў складзе дзяржавы з’явілася 
праслойка людзей, нашмат 
больш дасведчаных у рэлігійным 
і культурніцкім плане, чым 
большасць мясцовых жыхароў.

Далучэнне Украіны стала 
ключавой падзеяй для царкоў-
най рэформы патрыярха Нікана. 
З аднаго боку, яно надало ёй 
неабходны імпульс: розніца 
ў абрадах паміж Маскоўскай 
і Заходнерускай традыцыямі 
павінна была быць ліквідавана, 
а самі абрады ўніфікаваны — 
прычым выбар быў зроблены 
на карысць заходнерускай 
формы. З іншага боку, далучэнне 
Кіева аблегчыла іміграцыю 
праваслаўных святароў з 
тэрыторыі Рэчы Паспалітай, 
якія і склалі кадравы касцяк 
для правядзення Ніканаўскай 
рэформы.

Такім чынам, першапачатко-

вым штуршком было выпраў-
ленне рэлігійных тэкстаў, праве-
дзенае кіеўскімі манахамі. За 
ёй ішлі ўслед і іншыя нова-
ўвядзенні па заходнерускім 
узоры, напрыклад, замена 
ранейшых унісонных спеваў на 
шматгалосныя. Натуральным 
чынам маскоўская версія 
царкоўнаславянскай мовы 
выціскаецца з ужытку і 
замяняецца заходнерускай.

Плынь еўрапеізацыі зусім 
не абмяжоўвалася царквой. 
Яна закранула і царскі двор: 
напрыклад, настаўнікам дзяцей 
Аляксея Міхайлавіча стаў 
выхадзец з ВКЛ Сімяон Полацкі.

Чалавек са стандартнай 
для рускіх інтэлектуалаў таго 
перыяду біяграфіяй: беларус, 
выпускнік Кіева-Магілянскай 
акадэміі, вучыўся ў Віленскай 
езуіцкай калегіі, затым перай-
шоў ва ўніяцтва, вярнуўся 
ў праваслаўе і, нарэшце — 
зрабіў бліскучую кар’еру ў 
Масковіі. Сімяон, самы вядомы 
маскоўскі літаратар сваёй эпохі, 
навучыў будучага цара Фёдара 
Аляксеевіча і царэўну Соф’ю 
польскай мове і лаціне.

Яшчэ ў большай ступені 
ўсё гэта датычыцца свецкай 
культурнай традыцыі — яе ў 
Маскве папросту не было, і яна 
была цалкам запазычаная з 
Заходняй Русі.

Можна сказаць, што на канец 
XVIІ ст. культурная эліта Масковіі 
цалкам складалася з этнічных 
беларусаў і ўкраінцаў. Рэфарма-
ваная царква аказваецца цалкам 
і поўнасцю вотчынай выхадцаў 
з заходнерускіх земляў, уплыў 
якіх толькі ўзмацняецца.

З 127 архіерэяў у 1700–1762 
гадах 70 былі ўкраінцамі ці 
беларусамі. Так, першыя шэсць 
галоўных членаў Святога сінода 
да 1757 года былі ўраджэнцамі 
Рэчы Паспалітай або гетманства 
і выпускнікамі кіеўскіх навучаль-
ных устаноў… 

(скарочана)
Ілля Дняпроўскі

budzma.org

Стэфан Баторый засноўвае Акадэмію і ўніверсітэт у Вільні.
Вікенцій Смакоўскі.

ЯКІЯ ЗАХОДНЕРУСКІЯ МАНАХІ МАСКВУ АДУКОЎВАЛІ

— Еще совсем недавно Чехия 
лечила белорусов, прошедших 
через Окрестина. Сегодня же 
Прага отказывает белорусам в 
визах. Подводя итоги первых 
ста дней войны в Украине, что 
бы вы отнесли к главным ее 
последствиям для Беларуси: 
для правящего режима и для 
белорусов?

— Если говорить о режиме 
Александра Лукашенко, то 
он не воспользовался той 
возможностью, которую ему 
давал этот региональный 
кризис. Я не знаю, он не 
смог этого сделать из-за той 
зависимости от Кремля, в 
которую он попал к февралю 
2022-го. Или же он и правда не 
ждал, что война действительно 
начнется.

Но факт в том, что эта война, 
этот большой кризис давал 

ему возможность снова 
презентовать себя в роли 
миротворца. В том случае, 
конечно же, если бы нападение 
не происходило с белорусской 
территории.

Мы наблюдали повтор 
ситуации 2014-го, но куда 
более серьезной в плане 
рисков. Я думаю, не глядя на 
токсичность его репутации 
после 2020-го, если бы Беларусь 
заняла нейтральную позицию, 
заявила бы, что не позволит 
нападать на Украину со 
своей территории, что будет 
добиваться переговоров, 
например, у себя, не будет 
признавать оккупированные 
территории частью России, 
повторяя озвученное восемь 
лет назад, все это очень 
помогло бы Лукашенко 
выйти из международной 

нелегитимности и изоляции.
На него снова посмотрели 

бы иначе, исходя из 
прагматических оценок, 
учитывая те риски, которые 
российская агрессия в Украине 
несет странам Евросоюза, блоку 
НАТО, глобально — всему миру.

Война давала Лукашенко 
прекрасные возможности снова 
выйти на контакт с европейцами, 
выкарабкиваться из 
глубочайшей международной 
изоляции. И мы помним, что 
в первые дни ему позвонил 
президент Франции. Но это не 
получило продолжения.

Наверное, потому что 
Лукашенко уже находится в 
той ситуации, когда он ничего 
не может сделать. Он пытается 
минимизировать последствия 
санкций для себя, для своего 
режима, экономики. Опять же, 
ему очень некомфортно из-за 
статуса соучастника агрессии, 
но и с этим он ничего не может 
поделать.

Таким образом, главное пос-
ледствие — режим не смог 

использовать войну в свою 
пользу… ОБСЕ не считает Бела-
русь стороной конфликта, но 
в резолюции ООН от 1974-го 
черным по белому написано: 
страна, предоставляющая свою 
территорию для агрессии в 
отношении третьей стороны, 
также является агрессором.

Именно такую позицию заняло 
международное сообщество 
— большинство стран мира и 
практически все страны Запада.

…Лукашенко безусловно не 
хочет попасть в ту санкционную 
и изоляционную бездну, в 
которую сейчас летит Россия. 
В чем его, я думаю, убеждает 
его политическая интуиция, 
инстинкт. Да и война, похоже, 
надолго. Поэтому он не стре-
мится на дно вместе с Москвой, 
пытаясь с помощью имеющихся 
у него инструментов презен-
товать себя несколько иначе.

Если говорить о 
демократических силах, о 
гражданском обществе, то 
вспомним, как изображали 
белорусских сторонников 

перемен в 2020-м в европейской 
прессе. Как тех, кто укрепляет 
демократию, один из столпов. 
Как надежду европейской 
демократии на фоне того, что 
тогда происходило в Польше, 
Венгрии, популярности правых 
партий во Франции и Германии.

Война, в которую режим 
втянул Беларусь, автоматически 
изменила образ белорусов на 
образ агрессоров. Мне кажется, в 
этом есть определенная победа 
Лукашенко, неожиданная и 
для него самого. Это те плюсы, 
которые он получил от войны.

Своим соучастием в войне 
он бросил тень абсолютно 
на всех и все: и на тех, кто 
критикует власть в стране или 
за ее пределами, и на тех, кто в 
тюрьме, и кто воюет на фронте, 
и на белорусский паспорт. Забыт 
образ белоруса-демократа 
— снова вернулся образ 
диктаторского режима, который 
еще и в войне участвует…

(скарочана)
Сергей Василевский

gazetaby.info

Война в Украине продолжается сотый день. Экс-
сотрудник МИД Беларуси, аналитик Европейского 
совета по международным отношениям (ECFR) Павел 
Слюнькин поделился с Филином мнением, чем эти три 
месяца обернулись для нашей страны.

ЛУКАШЕНКО НЕ ХОЧЕТ ПОПАСТЬ 
В САНКЦИОННУЮ И ИЗОЛЯЦИОННУЮ БЕЗДНУ…
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РАСІЯ

7 чэрвеня адзначаецца дзень нараджэння чалавека, імём каторага 
нармальная дзяржава мела б за гонар назваць Нацыянальную 
бібліятэку і размясціць яго партрэт на грашах. Сам я яго лічу 
галоўным мэнэджэрам беларускай дзяржаўнасці.

Кажуць, што беларускі рух шмат у чым 
стварыла кніжка. А без гэтага чалавека 
гэтай кніжкі не было б, альбо невядома 
калі б яна была і якой. 142 гады гадоў 
таму нарадзіўся мой хэдлайнер пачатку 
мінулага стагоддзя Вацлаў Іваноўскі. 
Дзякуючы яму нацыянальны рух сто 
гадоў таму атрымаў магутны штуршок.

Паехаў вучыцца ў Піцер, сабраў 
студэнтаў-беларусаў у кучу і зацеяў 
"аванцюру". У часы, калі кніжка па-
беларускай была такой жа рэдкасцю, 
як і кнігі на ліўскай мове сёння, а 
яшчэ і забароненай, ён выдае грошы 
заробленыя на студэнцкай практыцы 
на набыццё гектографа і пачынае 
выдаваць на забароненай мове 
ўлёткі, адозвы і ўрэшце кніжкі. Збірае 
вакол сябе маладых энтузіястаў. Ва 
ўласнай кватэры вучыць з імі культуру і 
гісторыю Беларусі. Там яны прыдумаюць 
першыя краўдфандынгавыя праекты і 
пачынаюць збор сродкаў. І самае важнае 
- рэалізуюць іх.

Іваноўскі бачыць, што беларускія дзеці 
не маюць уласнай азбукі. Ноў проблемс. 

Ён піша яе сам, на лацінцы. Замест sz, cz, 
ż піша š, č, ž. Бачыць, што па-беларуску 
няма тэхнічнай і навуковай літаратуры 
- пачынае перакладаць сам і просіць 
рабіць гэта іншых. Бачыць, што кнігі не 
трапляюць да чытача - сам стварае сетку 
распаўсюду. Яны прадаюцца ў Менску, 
Гародні, Магілёве, Піцеры, Вільні, 
Варшаве і г.д.

Пазней пачынаецца вышэйшы пілатаж. 
Калі ў Расейскай імперыі здымаецца 
забарона на беларускую мову, ён 
засноўвае выдавецтва "Загляне сонца і ў 
нашэ ваконца", якое робіць рэвалюцыю 
ў мазгах беларусаў. Упершыню ў 
гісторыі кнігі па-беларуску выходзяць 
масава. Тысячнымі накладамі. Але 
проста выдаваць - мала. Трэба ж знасці 
аўтараў. І як вы думаеце, якое імя адкрыў 
Іваноўскі? Самога Купалу. Гэта дзякуючы 
яму невядомы нікому Іван Луцэвіч выдаў 
сваю першую кнігу "Жалейка" і быў 
уцягнуты ў беларускі нацыянальны рух. 
Тое самае з Цёткай і процьмай іншых. 
Дарэчы, гэта Іваноўскі выдаў зборнік 
вершаў Янкі Лучыны, абдурыўшы 

цэнзуру, што гэта балгарская паэзія.
Іваноўскі выдае драматургію, што 

спрыяе развіццю тэатральных труп. 
Выдае першыя сельскагаспадарчыя кнігі 
для сялян на іх мове. Выдае навуковыя 
кнігі, аўтараў мала дык просіць 
пісаць сваю сястру, якая вучылася ў 
Кембрыжды. Тая, дарэчы, пісала пра 
Беларусь і ў ангельскія выданні. Выдае 
больш і больш мастацкай літаратуры, 
а гэта, вядома, стымулюе літаратараў 
пісаць больш і больш. Гэта ўжо сотні 
тысяч асобнікаў. Так ён стварае маладую 
беларускую інтэлігенцыю. Без гэтых 
кніжак нічога б не было. Бо што тады 
прыцягвала б новую кроў? Не было б 
ніякіх нацыянальных кадраў. І гэта ніякае 
не перабольшванне. Правадыром 
нацыянальнага  -- яго перад І сусветнай 
вайной так назваў Максім Гарэцкі. Не 
верыць Гарэцкаму ў мяне няма падстаў.

Іваноўскі ўцягвае ў беларускія справы 
мецэнатку Радзівіліху, дапамагае 
ставарыць вадывацтва Беларускай 
сацыялістычнай грамады, самай крутой 
беларускай палітычнай сілы на той 
час. Пераязджае ў Вільню і там таксама 
стварае двіжуху.

Іваноўскі не бачыў праблем, каб 
супрацоўнічаць з рускімі, палякамі 
і немцамі, калі іх дзеянні супадалі з 

ВАЦЛАЎ ІВАНОЎСКІ — ЧАЛАВЕК, ЯКІ ЗАКЛАДВАЎ 
ПАДМУРКІ БЕЛАРУСКАСЦІ

МЭНЭДЖЭР ДЗЯРЖАЎНАСЦІ

Были опубликованны полученные от 
одного из украинских разведывательных 
органов аудиозаписи, на которых 
российские полковники матерят 
руководству РФ. Полковник Максим 
Власов сравнивает потери российской 
армии на войне в Украине с потерями на 
советско-финской войне. Его собеседник 
— полковник, военный медик Наро-
Фоминского военного госпиталя в России 
Виталий Ковтун также не сдерживает 
эмоций и говорит, что скоро с вилами 
пойдет к кремлевской площади.

Насколько реалистичен такой 
сценарий — чтобы российские 
военные открыто протестовали 
против участия войны в Украине?

— Думаю, что не нужно списывать 
этот сценарий со счетов. Это связано 
с тем, что еще до начала войны ряд 
высокопоставленных отставных 
военных, которые до сих пор сохраняют 
корпоративные связи с армейским 
сообществом, предупреждали 
российское руководство о том, что если 
Россия начнет войну против Украины, 
то она может закончиться для нее 
стратегическим поражением.

В частности, о подобном риске 
говорил и генерал-полковник 
Леонид Ивашов, который адресовал 
обращение Владимиру Путину от имени 
общероссийского собрания офицеров 
с призывом не начинать войну с 
Украиной, а также отставной полковник 
Генерального штаба Вооруженных сил 
РФ Михаил Ходоренок, который еще 
за несколько недель до российского 
вторжения в Украину в своей статье 
«Прогнозы кровожадных политологов» 
детально описал, как будет развиваться 

этот конфликт на поле боя.
Он же предупредил, что российская 

армия столкнется с существенными 
трудностями, а сам этот конфликт для 
России будет крайне кровопролитным, 
затяжным и не соответствующим 
национальным интересам России.

Во многом эти предупреждения 
транслировали позицию высшего 
армейского командования РФ, включая 
министра обороны Шойгу и начальника 
Генштаба Валерия Герасимова, которые 
были с самого начала против проведения 
так называемой «специальной военной 
операции», так как тех сил и средств, 
которые накапливались на границе с 
Украиной перед началом конфликта 
(около 150 тысяч), было недостаточно, 
чтобы провести данную «операцию» 
успешно против государства, чья 
военная организация насчитывала 
более 500 тысяч человек, из которых 
не меньше половины обладали опытом 
участия в боевых действиях.

Изначально российские вооруженные 
силы готовились к совершенно другому 
сценарию — вводу «миротворческого» 
контингента на фактически занятые 
«ДНР/ЛНР» украинские территории 
и сдерживания возможного силовой 
реакции ВСУ в ответ на признание 
Кремлем их независимости.

Однако решение о начале этой 
«специальной военной операции» 
было принято Владимиром Путиным в 
очень узком кругу единомышленников, 
прежде всего под влиянием российских 
спецслужб — ФСБ, Росгвардии и ФСО. 
Это стало неприятным сюрпризом для 
российского армейского командования, 
которое даже выразило свой протест.

Именно по этой причине на первом 
этапе операции министр обороны 
и начальник Генштаба ВС РФ были 
выведены из процесса принятия 
решений. Они пропали тогда на 
значительное время из публичного 
пространства.

К тому же не было единого 
командующего этой «операцией». 
Вначале проведением операции 
руководил Кремль в лице Владимира 
Путина в ручном режиме на основании 
прямых директив верховного 
главнокомандующего, направляемых 
командирам подразделений на поле боя.

После того, как стали очевидны 
провалы в планировании и в 
проведении этой «операции» со 
стороны непосредственно спецслужб и 
Кремля, российское руководство было 
вынуждено вернуть Шойгу и Герасимова 
к процессу принятия решений, а также 
был назначен единый командующий 
этой «операцией» — командующий 
войсками Южного военного округа 
генерал армии Александр Дворников.

По сравнению с первым этапом, 
когда российские вооруженные силы 
понесли очень серьезные потери из-
за непрофессионализма в подготовке 
данной «операции» и управлении со 
стороны российского руководства и 
спецслужб, с назначением военных и 
включением их в процесс принятия 
решений потери российских войск стали 
снижаться, а действия российских войск 
стали более осторожными.

Россия не может победить в этом 
конфликте, потому что она не готовилась 
к нему соответствующим образом, у нее 
отсутствуют необходимые финансовые, 
военные и дипломатические ресурсы 
для успешного ее завершения на 
выгодных для Кремля условиях.

Россия находится в геополитическом 
одиночестве, ее агрессию осуждают 
или не поддерживает практически 

все мировое сообщество, что было 
неоднократно отмечено в процессе 
голосования за соответствующие 
резолюции Генеральной ассамблеи 
ООН.

Наконец, не нужно забывать, что 
с выделением Украине со стороны 
Соединенных Штатов ленд-лиза, а также 
с формированием проукраинской 
коалиции в Рамштайне, который на 
сегодняшний день включает уже около 
50 стран, Россия, по сути, вынуждена 
вести борьбу в этом конфликте не только 
с Украиной, но и также с ее союзниками, 
в числе которых государства ЕС и НАТО, 
Азии, Ближнего Востока и Африки.

…И, конечно же, как уже бывало 
в истории, поражение в этой войне 
может стоить нынешнему российскому 
руководству политической карьеры и 
даже привести к перевороту, в котором 
армия или спецслужбы традиционно 
играют ведущую роль.

Поэтому так или иначе не исключен 
сценарий, при котором российские 
элиты, включая военные, для того, чтобы 
предотвратить полную катастрофу в 
связи со стратегическим поражением, 
будут вынуждены как можно быстрее 
отстранить от власти политическое 
руководство.

Которое, как мы видим, не всегда 
адекватно оценивает собственные 
возможности, подменяет повестку 
развития повесткой войны и 
разрушений, а по факту действует в 
ущерб нацинтересам России.

…То есть раскол внутри российской 
элиты, который открыто проявился во 
время заседания Совбеза РФ 21 февраля, 
случился еще до начала «специальной 
военной операции». А это одно из 
базовых и необходимых условий для 
любого переворота.

(скарочана)
Яна Соколова
gazetaby.info 

Почему Россия не может победить в войне с Украиной, и выйдут 
ли российские военные с вилами к кремлевской площади 
— об этом Филин побеседовал с политологом, директором 
Центра стратегических и внешнеполитических исследований 
Арсением Сивицким.

РОССИЙСКИЕ ЭЛИТЫ ВЫНУЖДЕНЫ БУДУТ КАК МОЖНО 
БЫСТРЕЕ ОТСТРАНИТЬ ОТ ВЛАСТИ РУКОВОДСТВО

беларускімі інтарэсамі. Гісторык Юры 
Туронак назваў яго рацыянальным 
рамантыкам, які з нічога стварыў нешта. 
Не пашкадуйце часу на кніжку "Вацлаў 
Іваноўскі і беларускае Адраджэнне".

Сёння добрая нагода.
www.facebook.com/hurnievic


